
گروه اقتصادی: در جلس��ه علنی دیروز مجلس ش��ورای اسلامی، 
صلاحیت و برنامه های مهرداد بذرپاش وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 
دول��ت س��یزدهم م��ورد بحث و بررس��ی ق��رار گرف��ت. در این 
جلس��ه نمایندگان مجلس ب��ا 187 رأی موافق، تصدی وزارتخانه 
راه و شهرسازی را به بذرپاش سپردند. برنامه جامع برای حوزه های 
زیرمجموعه وزارت راه و شهرس��ازی، برنامه برای اجرای پروژه های 
پیشران و اتخاذ سیاست های نو برای تامین مالی پروژه ها و تکمیل 
طرح ه��ای ناتمام از جمله ایده های بذرپاش ب��رای تحول در اداره 
وزارت راه و شهرسازی است. با توجه به اینکه بذرپاش در کارنامه خود 
همچون دوره ریاست دیوان محاسبات روحیه تحول خواهی را نشان 
داده است، می توان این انتظار را داشت که با توجه به برنامه های وی 
برای تصدی این وزارتخانه، تغییر ریلی در حوزه سیاست گذاری و 
اجرای بخش راه و شهرسازی صورت بگیرد. این وزارتخانه که متولی 
بخش عمده ای از پروژه های عمرانی کشور است، در صورت مدیریت 
صحیح و راهبردی می تواند نقش نوک پیکان توسعه کشور را ایفا 
کند. با توجه به برنامه های بذرپاش برای تصدی این وزارتخانه و ارائه 
نگاهی فرابخشی و کلان توسط وی که در مسیر پیشرفت ایران و 
حرکتی جهش وار ترسیم شد، می توان انتظار تحول در این وزارتخانه 

و جبران عقب افتادگی و کاستی های موجود را در آینده داشت. 
به گزارش »وطن امروز«، مهرداد بذرپاش در نشست علنی دیروز 
)چهارشنبه 16 آذرماه( مجلس شورای اسلامی در جریان رسیدگی 
به صلاحیت خود برای تصدی وزارت راه و شهرسازی ضمن تبریک 
روز دانش��جو، در دف��اع از برنامه های خود گفت: امروز می خواهم 
درباره پیشرفت ایران و برنامه های پیشران برای کشوری با سابقه 
تمدنی عظیم صحبت کنم. امروز درباره مسیری برای پیشرفت و 
حرکت جهش وار صحبت می کنم که کمتر از آن در تراز مجلس و 
شأن نمایندگان نیست.  وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی با تاکید بر 
اینکه این برنامه پیشران تا چند سال آینده کشور را به نقاط عالی 
می رساند، ادامه داد: در این وزارتخانه صنعت ریلی، هوایی، دریایی، 
ساختمان و حمل و نقل وجود دارد که همه تخصص ها و گونه های 
تخصصی را شامل می شود اما در سنوات گذشته نگاه به این دستگاه 
نگاه صنعت گونه نبود، همه اساتید می دانند صنعت یعنی بازار، قیمت 

تمام شده، نرخ فروش، فناوری و انتقال فناوری. 
وی بی��ان ک��رد: این 5 صنعت ب��زرگ اجزای اصل��ی وزارت 
راه و شهرس��ازی را شامل می شود، در صنعت هوایی با رصد سایر 
کش��ورها، از جمله ترکیه، امارات و قطر خواهیم دید که ساخت 

فرودگاه حضرت امام)ره( با نگاه صنعت گونه نبوده است. 
بذرپاش با بیان اینکه به انتقادات وارده باید پاس��خ داده شود، 
تاکید کرد: با این حال 5 صنعت بزرگ با بحران فرسودگی مواجه 
است، در حوزه ریلی بالغ بر 15 هزار کیلومتر خطوط ریلی ساخته 
شده است که امروز با بحران بهسازی آن روبه رو هستیم که اگر نگاه 
صنعتی داشتیم، می توانستیم مسائل را حل کنیم اما توفیقی حاصل 
نشده و سرعت کم و ناراحت کننده آن صدای مردم، نمایندگان و 

دولت را درآورده است. 
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی با اشاره به انتقاد یکی از نمایندگان 
توضیح داد: می گویند برنامه ای ارائه نکرده ام اما آنها در کمیسیون ها 
حرف زدند و رفتند، اگر می نشستند می دیدند که برنامه ای ارائه شده، 

می توانند از سایر نمایندگان در این باره سوال کنند. 
بذرپاش گفت: در این چند روز مساله منابع ناکافی برای تحقق 
و همچنین احداث پروژه ه��ای جدید و ناتمام موضوع اصلی بود 
که همواره مورد س��وال قرار می گرفت که همه بخش های ریلی، 
جاده ای، آزادراهی، روستایی، هوایی، خرید واگن و لکوموتیو و... را 
شامل می شد، بنابراین همه بر یک نکته اذعان دارند و آن هم نبود 

منابع مالی برای اتمام پروژه های نیمه تمام است. 
وی تصریح کرد: بنابراین باید اذعان کرد بحران اصلی در چنین 
دستگاه پیشرانی روش های جدید تأمین مالی برای پروژه های اصلی 
است؛ به من حق دهید؛ من در دیوان محاسبات خدمت کردم، لذا 
نسبت به بودجه از شما کمتر مطلع نیستم؛ ردیف های حوزه تملک 
دارایی رو به افزایش است که این اصلا خوب نیست، لذا باید از رشد 
بی رویه هزینه ها جلوگیری و آن را کنترل کنیم و این مسیر خوبی 

محسوب نمی شود. 
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی افزود: برای انجام موضوع مذکور 
چه تخصصی نیاز اس��ت و باید از چه آدم ها و ابزارهایی اس��تفاده 
کنیم، در این میان چه مصوباتی برای تحقق این اهداف نیاز است؟ 
به عنوان مثال در قانون جهش تولید مس��کن ساخت 4 میلیون 
مسکن پیش بینی شده است و این در حالی است که برای تحقق 
این موضوع در کشورمان با کمبود مهندس، تکنیسین و... مواجه 
نیستیم اما با این سوال مواجهیم که چرا مسکن ساخته نمی شود. 
آیا می توان مثل مسکن مهر ردیف مشخص برای آن پیش بینی کرد. 

بذرپاش در این راس��تا بیان کرد: 4 میلیون مس��کن ضرب در 
100 مترمربع می شود 400 میلیون مترمربع و اگر میانگین متری 
7 میلیون تومان محاسبه شود عددی معادل ۲ هزار و 800 هزار 
میلیارد تومان می شود و این در حالی است که بودجه سال جاری 
حدود یکهزار و 500 هزار میلیارد تومان است. بنابراین باید پاسخ 
دهیم مشکل کجاست و وزارت راه چه کاری برای تأمین مالی ۲ هزار 
و 800 هزار میلیارد تومان باید انجام دهد. حتما نمایندگان در جریان 

تصویب قانون جهش تولید مسکن مفروضات را بررسی کردند. 
وی با اشاره به استراتژی های مورد نیاز در صنعت ریلی و هوایی 
کش��ورمان گفت: این س��وال وجود دارد که آیا هواپیما بسازیم یا 
بخریم؛ از چه کسی در شرایط تحریمی می توان خرید کرد و حتی 
آیا باید هواپیمای دست دوم تهیه کنیم؟ این سوال ها وجود دارد. 

وزیر پیش��نهادی راه و شهرس��ازی افزود: همه در یک کشتی 
نشسته ایم و فکر نکنیم مقصر فقط دولت است، زیرا همه ما یک 
ایران، یک کشور، یک نظام و با یک سرپرست و ولی هستیم که 

کشور اداره می شود؛ مگر می  شود برای مردم کار نکنیم؟
بذرپاش اظهار کرد: این وزارتخانه، وزارتخانه امید است، لذا ما 
با ۲ موضوع مهم حمل و نقل و ترانزیت مواجه هستیم، در واقع با 
توجه به حوزه ترانزیت می توانیم موفقیت های خوبی نصیب کشور 
کنیم. اگر کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب سریع تر به اتمام 
برسد، جهش خوبی در این حوزه خواهیم داشت. در این راستا نیاز 
به توجه در برنامه های توسعه ای و بودجه های سنواتی و همچنین 
صدور برخی مجوزهاس��ت؛ تا کی باید با بودجه های سنتی جلو 
برویم، لذا با ابتکاراتی منابع مالی سرشار از ترانزیت کالا نصیب مان 
می شود. در واقع با تکمیل کریدور شمال به جنوب از منطقه فنلاند 
تا آب های آزاد ارتباط برقرار می شود. برای حرکت در این موضوع 
جدی هستیم و چند مجوز خاص نیاز است که امیدواریم مجلس 

دولت را یاری کند. 
وی ادامه داد: در این میان نیازمند تغییر فناوری هستیم، زیرا 
ای��ن وزارتخانه را تاکنون س��نتی اداره کرده ایم و باید تصمیمات 
بزرگ بگیریم؛ س��هم واردات در حوزه ریلی 30 درصد پیش بینی 
شده اما اکنون 10 درصد است، این سوال وجود دارد که چرا افراد 
برای انتقال کالا از جاده به ریل سوق نمی یابند و انگیزه ای وجود 
ندارد و این در حالی اس��ت که یکی از راهکارهای کاهش قیمت 
تمام شده و اجزای افزایش قیمت، پایین آوردن هزینه حمل و نقل 
است، لذا اگر سهم ریلی را افزایش دهیم هزینه ها کاهش می یابد. 
طبیعتا تکمیل کریدورهای ریلی جزو اصلی ترین برنامه های این 

دستگاه به شمار می رود. 

وزیر پیش��نهادی راه و شهرس��ازی ادامه داد: در حوزه مسکن و 
شهرسازی باید چند اقدام صورت بگیرد، بیش از ۲800 هزار میلیارد 
تومان منابع نیاز اس��ت، شما عزیزان بگویید از کجا و با چه روش 
مسکن سازی قرار است کار کنیم، یکی از مشکلات این است که 
زمین احتکار شده، دولت ها و مجلس های مختلف آمده اند و رفته اند 

و قیمت ملک افزایش یافته است. 
وی افزود: یکی از مواردی که باید برای آن چاره اندیشی کنیم، 
احتکار غیرقابل قبول زمین در اطراف شهرهاس��ت، زمانی که در 
بسیاری از محل ها می توانیم الحاق به شهرها داشته باشیم، چرا این 
کار را انجام نمی دهیم؟ چرا محدوده روستاها را افزایش ندهیم که 
تنها یک عده صاحب زمین باشند و قیمت روز به روز افزایش پیدا 
کند و افراد دیگر متضرر شود؟ این نسخه من برای همه بخش ها 
و ش��هرها نیست، متوجه هس��تم که الگوی تهران، کلانشهرها و 

روستاها تفاوت دارد. 
بذرپاش گفت: در حوزه مسکن 3 عامل زمین، قیمت ساخت و 
ارزش افزوده را داریم. دولت وظیفه دارد قیمت زمین را حذف کرده 
یا به صفر برساند و همچنین ارزش افزوده یا سود مورد توقع سازنده 
را صفر کند. قیمت ساخت باید با استفاده از روش واگذاری زمین و 
تحویل زمین رایگان به انبوه سازان که توان هزینه کرد دارند، کاهش 
یابد و دولت بعدا در قالب اوراق و اسناد با آنها تبادل مالی داشته باشد. 
وی گفت: روش دیگر بازسازی بافت روستایی و بافت فرسوده 
ش��هری و روستایی است؛ ش��هرها در اختیار شهرداری هاست و 
می توانن��د این موض��وع را از طریق آسان س��ازی فرآیند مجوز و 
مکانیزم های تشویقی مدیریت کنند. شهرداری ها می توانند به ساخت 
واحدهای مسکونی تعهد شده در قانون کمک کنند و مردم تحت 

عنوان خودمالکی اقدام به ساخت کنند. 
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی ادامه داد: ۲40 هزار واحد مسکن 
مهر داریم که باید به اتمام برسانیم. موضوعی که باید برای آن فکری 
کنیم، طرف تقاضاست. بخشی از منابع، سهم آورده متقاضیان است. 
در ح��ال حاضر حدود 300 هزار نفر ثبت نام کرده اند و واریز وجه 
داشته اند. اکنون در سمت تقاضا دچار مشکل هستیم. زمانی که 
سهم آورده به 400 میلیون می رسد و قیمت یک واحد 800 میلیون 
تومان تمام می شود، اقشاری که جزو دهک های پایین هستند و باید 
این واحدها را خریداری کنند، در تامین منابع اولیه دچار مشکل 

می شوند و نمی توانند آورده اولیه را تامین کنند. 
بذرپاش گفت: باید در تامین آورده اولیه تجدیدنظر شود و طرف 
متقاضی تشویق شود، پروژه مسکن در فرمول قبلی نیز می تواند 
بخشی از نیازها را پوشش دهد، باید ظرفیت جذب وجود داشته باشد. 

وی تصریح کرد: موضوع بعدی تامین مالی از روش های دیگر 
است. مولدسازی دارایی ها باید در اولویت قرار بگیرد. در قانون نیز 
اوراق بهادارسازی دارایی ها، مولدسازی دارایی ها و موارد دیگر آمده 
است، چرا این موارد انجام نشده و نمی شود؟ بخشی از اقداماتی که 
باید برای مولدسازی دارایی ها انجام شود، در ریز برنامه ها آمده است، 
حتما فرصت نشده این موارد را مطالعه کنند، از منتقدان درخواست 

دارم این موارد را مطالعه کنند. 
وی ادامه داد: اگر از من خوش تان نمی آید پشت تریبون اقدام 

به ترویج ناامیدی نکنید. 
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی با بیان اینکه ما ۲ پروژه در دست 
داریم، توضیح داد: قطار سریع السیر تهران- مشهد تاکنون انجام 
نشده است و به دلیل افزایش قیمت ها تکمیل آن به تاخیر افتاده 

که در اولویت ما قرار دارد. 
بذرپاش با بیان اینکه پروژه فرودگاه امام و اتمام پروژه های این 
حوزه یکی دیگر از دستور کارهاست، تصریح کرد: مشکلات موجود 
در راه های روستایی یکی از گلایه های شماست که موضوع درستی 
است. تلاش می شود با برگزاری جلسات مختلف با مجامع استانی 
و تامین مالی جدید، پروژه های مربوط به تکمیل و آسفالت راه های 

روستایی با جدیت پیگیری شود. 
وی ضمن تشکر از اعتماد رئیس جمهور گفت: کشور دریای ثروت 
و منابع است و قرار نیست مطرح کنیم که پول نداریم. ما متاسفانه 
بلد نبودیم مردمی سازی کنیم که به فضل خدا، کمک شما، دولت 

و رئیس جمهور این امر محقق می شود. 
بذرپاش در پایان از رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی به دلیل 
حمایت هایی که از وی زمانی که در دیوان محاسبات حضور داشت، 

انجام داده بود، تشکر کرد. 
گزارش کمیسیون عمران در تأیید برنامه بذرپاش ■

عبدالجلال ایری، سخنگوی کمیسیون عمران مجلس در نشست 
علنی دیروز گزارش کمیسیون عمران درباره بررسی صلاحیت و 
برنامه های ارائه شده مهرداد بذرپاش، وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 

را قرائت کرد. 
در ای��ن گ��زارش آمده ب��ود: برخی از مهم تری��ن برنامه ها و 
تعه��دات وزیر پیش��نهادی در ارتباط ب��ا موضوعات تخصصی 
کمیس��یون عبارتند از: تس��ریع در اج��رای قانون جهش تولید 
مسکن، تعیین تکلیف طرح های عمرانی نیمه  تمام با واگذاری از 
طریق مشارکت دادن بخش های خصوصی و عمومی غیردولتی 
در طرح های عمرانی انتفاعی، ایجاد فرصت برای عموم مردم در 
عرصه ساخت و سرمایه گذاری مسکن، ارتقای کیفیت و سرعت 
ساخت وساز با استفاده از فناوری های نوین و ارتقای نظام فنی و 
اجرایی ساختمان، اتخاذ تدابیر حمایتی از مستأجران، بهره مندی 
از ظرفیت ش��رکت های دانش بنیان در تنظیم گری بازار زمین و 
مسکن، تثبیت بازار مسکن و زمین و جلوگیری از سفته بازی با 
اعمال ابزارهای مالیاتی، بهبود و توسعه نظام تأمین مالی مسکن 
و افزایش سهم تسهیلات بانکی و سایر ابزارهای مالی در تأمین 
مسکن و اجاره، بازنگری در وظایف و نحوه مداخلات سازمان نظام 
مهندسی کشور و مطلوبیت بخشی به حضور بخش خصوصی در 

نوسازی بافت فرسوده و ایجاد شهرک ها. 
1۹0 عنوان برنامه در حوزه مسکن و شهرسازی و راه و ترابری 
در برنامه پیشنهادی ایشان تدوین شده است که از لحاظ تناسب، 
واقع  گرایی، صراحت، انسجام، جامعیت و آینده نگری مطلوب و از 
لحاظ شفافیت، سنجش پذیری و زمان بندی متوسط ارزیابی می شود. 
برنامه های تدوین شده ایشان از لحاظ انطباق با قانون اساسی، 
سیاس��ت های کلی نظام، برنامه شش��م توسعه و قوانین تکلیفی 

وزارتخانه ذی ربط کاملا همسو و مرتبط است. 
کمیسیون ایش��ان را شایس��ته تصدی وزارت راه و شهرسازی 

جمهوری اسلامی ایران تشخیص داد. 
اعتماد مجلس به بذرپاش برای تصدی وزارت راه و شهرسازی ■

 در نهایت محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی 
در این نشست نتیجه رأی نمایندگان به وزیر پیشنهادی را قرائت 
کرد که بر اساس آن نمایندگان مجلس با 187 رأی موافق، 64 
رأی مخالف، 7 رأی ممتنع و 5 رأی باطله از مجموع ۲63 نماینده 
حاضر در صحن، وزارتخانه راه و شهرسازی را به بذرپاش سپردند. 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس ش��ورای اسلامی پس از 
اعلام نتیجه رأی اعتماد به مهرداد بذرباش گفت: برای ایشان 
آرزوی موفقیت دارم. ان شاءالله ایشان در این وزارتخانه که یکی 
از مهم تری��ن وزارتخانه های زیرس��اختی در حوزه حمل و نقل 
دریایی، زمینی، هوایی و در حوزه جاده ها و بویژه حوزه مسکن 
اس��ت که امروز دغدغه جدی مردم اس��ت، با کمک دولت و 

مجلس موفق شود. 

گروه اقتص�ادی: حوال��ی ظهر دیروز 
مش��ترکان همراه اول پیامک هشدار 
زلزله ای را دریافت کردند که موجب نگرانی آنها ش��د. پیام 
هش��دار زلزله که با عنوان اخطار زلزله روی گوش��ی تلفن 
همراه برخی شهروندان نمایش داده شده بود، دارای چنین 
محتوایی بود: »هش��دار زلزله؛ آرام باشید و به پناهگاهی در 
اطراف بروید«. در مدت زمان کوتاهی ارس��ال این پیامک از 
سوی دستگاه های مختلف تکذیب شد و مرکز لرزه نگاری کشور 
اطلاعیه ای را منتشر کرد. ابتدا علت ارسال این پیامک هک 
س��امانه همراه اول اعلام شد اما پس از آن طبق توضیحات 
مدیرکل ارتباطات همراه اول درباره ارس��ال پیام غیرواقعی 
زلزله، هیچ گونه هک یا نفوذی در شبکه صورت نگرفته و این 
موضوع به دلیل خطای تیم تحقیقاتی که روی هشدار بلای 
سیل یا زلزله کار می کردند صورت گرفته است. این اتفاق که 
صبح دیروز همزمان با فراخوان های ضدانقلاب برای تجمع یا 
اعتصاب صورت گرفت، مشکوک بودن این ماجرا را تشدید 
می کند که با نگرانی شهروندان و خروج آنها از منزل موجب 
آشفتگی خیابان ها شود که البته در عمل با اطلاع رسانی سریع 

و گسترده این آشفتگی رخ نداد.

گزارش »وطن امروز«،  به 
حدود س��اعت 1۲:15 دیروز 
16 آذر 1401 تع��داد قاب��ل 
توجهی از مردم که گوشی های 
داشتند هشداری  اندرویدی 
مبنی بر وقوع زلزله دریافت 
کردن��د و این پی��ام موجب 
نگرانی آنها شد. پس از ارسال 
پیامی با موضوع اخطار زلزله 

ب��رای برخی ش��هروندان تهرانی، دس��تگاه های مختلفی از 
جمله سازمان مدیریت بحران کشور، وزارت کشور، سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران، شرکت همراه اول، 
سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر، پلیس فتا، مرکز 
ژئوفیزیک دانش��گاه ته��ران، وزارت ارتباط��ات و... با رد این 
 موضوع توضیحاتی را درباره پیام اخطاری ارس��ال شده ارائه 

کردند.
پلی��س فت��ا در توضیح فنی ای��ن اتفاق اع��لام کرد: در 
گوشی های اندرویدی قابلیتی به نام هشدار اضطراری وجود 

دارد که معمولا فعال است. 

ای��ن قابلی��ت ب��ر مبن��ای 
محل اس��تقرار فرد و همچنان 
آنه��ا  از  ک��ه  س��ایت هایی 
داده دریاف��ت می کن��د، مانند 
 ،)Shake Alerts ( شیک الرتس
هشدارهایی مبنی بر وقوع زلزله 

ارسال می کند.
طبق گفته مع��اون وزیر 
کشور، تیم تحقیقاتی همراه 
اول در حال انجام یک اقدام فنی برای شرایط بحرانی مانند 
سیل و زلزله بوده و هنگام ارسال پیام به گروه فنی خودشان، در 
اثر غفلت، این پیام برای تعدادی از شهروندان ارسال شده است.

همچنین روابط عمومی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی اعلام کرد: وضعیت شبکه تلفن همراه کشور به صورت 
دائم توس��ط مراکز پایش امنیت اپراتورها و وزارت ارتباطات 
مورد پایش قرار می گیرد و هیچ گونه شواهدی مبنی بر هک 

این شبکه وجود ندارد.
عذرخواهی همراه اول از خطای صورت گرفته ■

مدیرکل ارتباطات اپراتور همراه اول درباره پیام هشدار زلزله 

به برخی از شهروندان توضیح داد: هیچگونه هک یا نفوذی در 
شبکه صورت نگرفته و این موضوع متأسفانه به دلیل خطای 
تیم تحقیقاتی که بر قابلیت هشدار بلایای طبیعی سیل یا 
زلزله کار می کردند و قرار بود پیام را صرفا آن تیم تحقیقاتی 

دریافت کنند، بوده است.
حامد ح��کاکان، مدیرکل ارتباطات هم��راه اول در یک 
گفت وگوی تلویزیونی گفت: عذرخواهی می کنم از مشترکانی 

که این پیام را به اشتباه دریافت کرده اند.
وی افزود: این نوید را می دهم که هیچ گونه هک یا نفوذی 
در شبکه صورت نگرفته و این موضوع متاسفانه به خاطر خطای 
تیم تحقیقاتی که روی قابلیت هشدار بلایای طبیعی سیل 
یا زلزله کار می کردند بود و قرار بود صرفا آن تیم تحقیقاتی 

پیام را دریافت کنند.
دس�تور وزیر ارتباطات برای بررسی خطا در ارسال پیام  ■

هشدار زلزله
وزیر ارتباطات در پی این اتفاق دستور داد خطای صورت 
گرفته در ارسال پیام هشدار زلزله سریع بررسی شود. عیسی 
زارع پور پس از ایجاد نگرانی برای برخی از هموطنان، دستور 

پیگیری موضوع و برخورد با مقصران احتمالی را صادر کرد.

 ذخایر گندم کشور
 1.5 برابر میانگین جهانی است

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: آمار 
اخیر فائو نشان می دهد ذخایر گندم کشور ما 1.5 برابر 

میانگین جهانی است.
سیدسعید راد از تأمین بیش از 11 میلیون تن گندم 
ب��ه ۲ طریق خرید داخلی و خارجی در س��ال جاری 
خبر داد و افزود: با وجود رش��د چشمگیر 60 درصدی 
خرید تضمینی گندم از کشاورزان، برای تقویت ذخایر 
استراتژیک و تأمین امنیت پایدار غذایی کشورمان، این 
محص��ول پرمصرف را از مبادی مختلف نیز خریداری 
کرده ایم تا انبارها و سیلوهای کشور لبریز از گندم باشد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه کشور ما 
با 85 میلیون نفر جمعیت، حدود یک درصد جمعیت 
8میلیارد نفری جهان را در خود جای داده است، اظهار 
داشت: این در شرایطی است که بر اساس گزارش فائو، 
ایران 1.5 درصد ذخایر گندم و غلات جهان را در اختیار 
دارد و به عبارتی، ذخایر غلات و گندم ایران یک و نیم 

برابر میانگین جهانی است.
به گفته وی، س��ازمان جهانی خواربار و کشاورزی 
)فائو( در تازه ترین گزارش��ی ک��ه از وضعیت تولیدات 
کش��اورزی کشورمان منتشر کرده است، میزان تولید 
غلات ایران در س��ال زراعی 1401 را ۲1 میلیون تن 
اعلام و از رش��د 17 درصدی آن نسبت به سال زراعی 

1400 خبر داده است. 
فائ��و در گ��زارش خود 13 میلیون ت��ن از این ۲1 
میلیون تن را س��هم گندم اعلام و از رشد خیره کننده 
63 درصدی تولید گندم کش��ورمان نس��بت به سال 
گذشته خبر داد و تأکید کرد: ذخایر غلات ایران با یک 
میلیون تن افزایش نسبت به سال قبل به 1۲ میلیون 
و 800 هزار تن رس��یده، در صورتی که ذخایر غلات 

جهان 857 میلیون تن است.

تعیین سود 15 درصدی برای عرضه 
خودروهای وارداتی در بورس کالا

رف��ع ممنوعی��ت واردات خودرو یک��ی از 8 فرمان 
رئیس جمه��ور برای تح��ول در صنعت خودرو بود که 

اسفند سال گذشته صادر شد.
پیرو دستور رئیس جمهور مباحثی برای آزاد شدن 
واردات خودرو مطرح ش��د و در ۲1 اردیبهشت 1401 
واردات خودرو در دولت به تصویب رس��ید، پس از آن 
نیز در ۲6 م��رداد آیین نامه واردات خودرو به تصویب 
هیأت وزیران رسید و در تاریخ 3 شهریور توسط معاون 
اول رئیس جمهور ابلاغ شد، اما ایراداتی از سوی مجلس 
به آیین نامه واردات خودرو مطرح و در تاریخ 18 مهر 
این ایرادات س��ه گانه به رئیس جمهور ابلاغ ش��د، لذا 
مصوبه در دولت اصلاح و مصوبه نهایی در تاریخ 7آبان 

ابلاغ شد.
بر اس��اس آیین نامه واردات خودرو، مقرر شد همه 
خودروهای وارداتی در بورس کالا عرضه شود اما درباره 
ساز و کار عرضه خودرو در بورس کالا جزئیاتی مطرح 
نشد و عنوان شد کارگروهی با مسؤولیت وزارت صمت 
و عضویت وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه کشور 
موظف است نرخ سود بازرگانی خودروهای وارداتی را 

تعیین کند.
بر اساس اعلام وزارت صمت، این کارگروه در تاریخ 
۲۹ آبان با حضور وزرای صمت و امور اقتصادی و دارایی 
و همچنین رئیس سازمان برنامه و بودجه تشکیل جلسه 
داد و سازوکار عرضه خودروهای وارداتی در بورس کالا 

را تعیین کرد.
بر اساس تصمیمات این کارگروه، قیمت پایه عرضه 
در بورس کالا بر مبنای قیمت تمام ش��ده واردکننده و 
سود منصفانه از سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان تعیین می شود.
همچنین در این نشس��ت مقرر شد سود منصفانه 
15 درص��د قیمت تمام ش��ده خودرو باش��د. این 15 
درصد ش��امل س��ود واردکننده، هزینه ارائه خدمات 
گارانتی، وارانتی و خدمات پس از فروش،  توسعه شبکه 
خدمات پس از فروش، س��ود عمده و خرده فروشی و 

توسعه شبکه است.

خط آهن سریع السیر تهران-اصفهان 
نیازمند 1۷5 هزار میلیارد تومان منابع

مدیرعامل ش��رکت ساخت و توس��عه، منابع مالی 
 مورد نیاز برای س��اخت خط آهن سریع الس��یر تهران
- قم- اصفهان را 35 میلیارد یوان )175 هزار میلیارد 

تومان( اعلام کرد.
خی��رالله خادمی با ی��ادآوری اینکه برای س��اخت 
خط آهن سریع الس��یر تهران- قم- اصفهان حدود 35 
میلیارد یوان منابع مالی نیاز است، اظهار کرد: مدارک 
و مستندات مربوطه توسط وزارت راه وشهرسازی آماده 

و به شورای اقتصاد ارسال شده است.
وی ادام��ه داد: امیدواریم این موضوع در ش��ورای 
اقتصاد تصویب شود تا برای افزایش سهم فاینانس این 

پروژه ریلی برنامه ریزی لازم صورت گیرد.
وی بی��ان کرد:  برای س��اخت این مس��یر ریلی به 
 صورت سریع الس��یر و سرعت 300 کیلومتر در ساعت 
35 میلیارد یوان با 5 درصد تلرانس برآورد شده است.

مدیرعامل ش��رکت س��اخت و توس��عه زیربناهای 
حمل ونقل گفت: برای این مسیر ۲ ست قطار در نظر 
گرفته شده بود که آن را به 4 ست قطار افزایش دادیم.

خادم��ی پیش تر از مکاتب��ه دولت با چینی ها برای 
فعال سازی 1۲.1 میلیارد یوان فاینانس قطار سریع السیر 
ته��ران- قم- اصفهان خب��ر داده و گفته بود: پیمانکار 
ایران��ی در حال انجام کارهای مربوط به زیرس��ازی و 
بسترس��ازی قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان در 

محدوده قم- اصفهان است.
وی با یادآوری اینکه تاکنون 3.۲ میلیارد یوان در این 
پروژه هزینه شده است، افزود: تاکنون مجوز چینی ها 
برای تأمین 15.3 میلیارد یوان فاینانس اخذ شده است.

به گفت��ه وی، مکاتب��ات دولت برای فعال س��ازی 
مابق��ی فاینانس )1۲.1 میلیارد یوان( با کش��ور چین 

انجام شده است.

اخبار

اقتصادی
تداوم افت شاخص کل بورس

شاخص بورس تهران در پایان معاملات دیروز با افت 657۹ واحدی به یک میلیون و 40۲ هزار و 8۲5 رسید. 
شاخص هم وزن اما با رشد 8۹4 واحدی به 417 هزار و 85 واحد افزایش یافت. میدکو بیشترین تاثیر در منفی 

شدن شاخص و فارس بیشترین تاثیر مثبت را در معاملات دیروز داشتند. 

پنجشنبه 1۷ آذر 1401
وطن امروز     شماره 3648

مهرداد بذرپاش با 18۷ رأی، اعتماد نمایندگان مجلس برای تصدی وزارت راه وشهرسازی را به دست آورد

برنامه پیشران برای پیشرفت ایران
بذرپاش برنامه ای پیشران برای 5 صنعت ریلی، هوایی، دریایی، ساختمان و حمل و نقل در مسیر پیشرفت و جهش ارائه کرد

تسریع در اجرای قانون جهش تولید مسکن، تکمیل کریدورهای اصلی بین المللی و تقویت زیرساخت های حمل ونقل از جمله محورهای برنامه  بذرپاش است

ارسال پیامک جعلی هشدار زلزله شهروندان را نگران کرد

پیام زلزله یا  ...
وزیر ارتباطات دستور داد خطای رخ داده در ارسال پیام هشدار زلزله به سرعت بررسی شود

گزارش

  بذرپاش: 
برای ساخت ایران پیشرفته فرصت استراحت نداریم

مهرداد بذرپاش، وزیر جدید راه و شهرسازی در نخستین توئیت خود پس از عضویت در دولت 
اعلام کرد: »رب ادخلنی مدخل صدق واخرجنی مخرج صدق واجعلنی من لدنک سلطانا نصیرا
با مدد حضرت زهرا و فراخوان به متخصصان مجرب و جوان، وزارت راه و شهرسازی وزارتخانه 

امید می شود.
گام اول: در شورای معاونان ضمن دریافت آخرین وضعیت، اولویت ها به اطلاع مدیران رسید؛ 

برای آغاز نهضت ساخت ایران پیشرفته فرصت استراحت نداریم«.


